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radny Gminy Narew

       Wójt

Gminy Narew

Interpelacja 1/1/2022 r.

(niewycinanie drzew podczas budowy boiska wielofunkcyjnego przy ZSP w Narwi)

Panie Wójcie!

Niech  Pan  uważnie  zapozna  się  ze  stanowiskiem  RG  Narew  zawartym  w  protokole  ze

wspólnego posiedzenia komisji z 10.12.2021 r., które brzmi: „Obecny na komisji Wójt Gminy Narew

zapowiedział,  że  przy  wymianie  ogrodzenia  Zespołu  Szkolno-Przedszkolnego  wszystkie  krzewy  i

drzewa rosnące w odległości  ok.  1m od ogrodzenia  będą wycięte.  Radny Jan Gryniewicki  wyraził

zaniepokojenie  takim pomysłem i  uważa,  że jest  to decyzja nie do końca przemyślana właściwie.

Żadne  z  drzew  nie  zagraża  bezpieczeństwu,  a  ich  system  korzeniowy  na  pewno  nie  wpłynie

niekorzystnie  na  nawierzchnię  zaplanowanego  boiska  przy  szkole.  Niektóre  z  nich  wystarczy

„wymodelować”. Rada uważa, że w żadnym przypadku nie należy pochopnie podejmować decyzji o

usuwaniu drzew z przestrzeni publicznej, zwłaszcza z urządzonych terenów zieleni przy placówkach

szkolnych,  gdzie  oprócz  funkcji  (klimatycznych,  biocenotycznych  itd.)  zieleń  pełnić  powinna  także

funkcje dydaktyczne, i powinna służyć kształtowaniu właściwych postaw troski o tereny zieleni wśród

młodzieży. A zatem usunięcie drzew może być nie tylko stratą przyrodniczą i  krajobrazową, może

także  mieć  niekorzystny  wpływ  na  warunki  funkcjonowania  Zespołu  Szkolno-Przedszkolnego,

ponieważ wycinka drzew oznacza utratę zacienienia w miejscach, gdzie przebywają dzieci i młodzież.

Tym  fragmentem  w  protokole  Rada  chciałaby  zainteresować  całą  społeczność  lokalną,  a  w

szczególności tych, którym leży na sercu ochrona przyrody z leśnikami na czele.”

Niech  Pan  również  dokładnie  zapozna  się  z  Ustawą  o  ochronie  przyrody  (podaję  link:

https://lexlege.pl/ustawa-o-ochronie-przyrody/). 

Niech Pan również zapozna się z opiniami:

1. P.  Barbary  Zabielskiej  z  Regionalnej  Dyrekcji  Ochrony  Środowiska  w  Białymstoku  (Wydział

Ochrony Przyrody i Obszarów Natura 2000):

Szanowny Panie
W odpowiedzi na maila z dnia 12.12.2021 r., uprzejmie informuję, iż zgodnie z art. 83a ust. 1
ustawy z dnia 16 kwietnia 2004 r. o ochronie przyrody (Dz.U.2021.1098 ze zm.) zezwolenie na
usunięcie drzewa lub krzewu z  terenu nieruchomości  wydaje  wójt,  burmistrz  albo prezydent
miasta,  a  w  przypadku  gdy  zezwolenie  dotyczy  usunięcia  drzew  lub  krzewu  z  terenu
nieruchomości lub jej części wpisanej do rejestru zabytków – wojewódzki konserwator zabytków.
W  przypadku  zaś,  gdy  działka  na  której  planowana  jest  wycinka  drzew  stanowi  własność
gminy/miasta,  wówczas  zezwolenie  na  wycinkę  drzew  wydaje  Starostwo  Powiatowe.
Natomiast, Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Białymstoku, zgodnie z art.  art. 83a
ust. 2a ustawy o ochronie przyrody uzgadnia projekty zezwoleń na usunięcie drzew w pasie
drogowym drogi publicznej, z wyłączeniem obcych gatunków topoli. Należy jednak mieć na
uwadze, iż tut. Urząd nie jest organem kontrolnym w zakresie wycinki drzew.
Ponadto wyjaśniam, iż sprawy dotyczące terenów zieleni i  zadrzewień, zgodnie z art. 7 ust. 1
ustawy z dnia 08 marca 1990 roku o samorządzie gminnym (Dz.U.2020.713 ze zm.) należą do
zadań własnych gminy, a obowiązki organów administracji samorządowej uregulowane zostały w
rozdziale  4  ustawy o  ochronie  przyrody  pod nazwą „Ochrona terenów zieleni  i  zadrzewień”.
Organem  odwoławczym  od  decyzji  wydawanych  przez  Starostę  jest  właściwe  Samorządowe
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Kolegium Odwoławcze. Jedynie strony postępowania mogą wnieść odwołanie od wydanej decyzji
do organu odwoławczego. W przypadku natomiast skargi dotyczącej zadań lub działalności Wójta
gminy należy złożyć ją do Rady Gminy, gdyż to właśnie ten organ jest właściwy do rozpatrywania
skarg w tym zakresie.

 
2. P.  Dana  Wołkowyckiego  (Katedra  Środowiska  Leśnego,  Instytut  Nauk  Leśnych,  Wydział

Budownictwa i Nauk o Środowisku, Politechnika Białostocka):

Dzień dobry,

dziękuję za kontakt w sprawie usuwania drzew i za troskę w tej sprawie. Tak jak Pan pisze, w 
żadnym przypadku nie należy pochopnie podejmować decyzji o usuwaniu drzew z przestrzeni 
publicznej, zwłaszcza z urządzonym terenów zieleni przy placówkach szkolnych, gdzie oprócz 
zwykłych funkcji (klimatycznych, biocenotycznych itd.) zieleń pełnić powinna także funkcje 
dydaktyczne, i powinna służyć kształtowaniu właściwych postaw troski o tereny zieleni wśród 
młodzieży.

Nie zmienia to faktu, że właściciel lub zarządca działki ma prawo do usuwania drzew zgodnie z 
przepisami. Jeśli dotyczy to drzew o grubości powyżej 50 cm (większości gatunków), wycięcie 
następuje po zgłoszeniu takiego zamiaru lub wniosku o zgodę do właściwego urzędu gminy. W 
przypadku działek komunalnych dokumenty takie opiniują jednostki Marszałka.

     Przepisy są zwięźle zestawione tutaj:
https://www.biznes.gov.pl/pl/opisy-procedur/-/proc/1588

Dzień dobry,

tytułem sprostowania i uzupełnienia:
- wniosek lub zgłoszenia dla działki gminnej rozpatruje starosta. 
Wynika to z art. 90 ustawy o ochronie przyrody z dnia 16 kwietnia 2004 r. (Dz.U. 2004 Nr 92 poz. 
880)

Ustawa ta stanowi także m.in.:
Art. 78. Rada gminy jest obowiązana zakładać i utrzymywać w należytym stanie tereny zieleni i 
zadrzewienia.
Art. 82. 1. Prace ziemne oraz inne prace związane z wykorzystaniem sprzętu mechanicznego lub 
urządzeń technicznych, prowadzone w obrębie bryły korzeniowej drzew lub krzewów na 
terenach zieleni lub zadrzewieniach powinny być wykonywane w sposób najmniej szkodzący 
drzewom lub krzewom.

3. P. Małgorzaty Hajto (Instytut Ochrony Środowiska, Kierownik Zakładu, Zakład Ocen 
Środowiskowych, Ochrony Przyrody i Krajobrazu):

Dzień dobry,
 

Instytut Ochrony Środowiska – PIB nie prowadzi interwencji w sprawach dot. wycinki drzew, choć
zajmujemy się ochroną przyrody i krajobrazu. Uważamy, że ochrona drzew, w szczególności na 
terenach zurbanizowanych powinna być priorytetem władz i społeczności lokalnych.
Przesyłam w załączeniu Ustawę o ochronie przyrody – w rozdziale 4 są stosowne przepisy dot. 
ochrony zadrzewień. Niestety przepisy te nie są w praktyce pomocne w ochronie drzew.
Korzystne w takich sytuacjach, jest zainteresowanie społeczności lokalnej. Usunięcie drzew może 
być nie tylko stratą przyrodniczą i krajobrazową, może także mieć niekorzystny wpływ na warunki
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funkcjonowania Zespołu Szkolno-Przedszkolnego – jeśli wycinka drzew oznacza utratę 
zacienienia, w miejscach, gdzie przebywają dzieci i młodzież.
Na rzecz ochrony zadrzewień, działa w Polsce Fundacja Dzika Polska. Może ta organizacja będzie 
dla Pana wsparciem w tej ważnej sprawie. https://dzikapolska.org/pogotowie-dla-drzew/

Niech Pan również dowie się jak postąpiono podczas wymiany ogrodzenia przy budowie 
stadionu przy OSiR w Hajnówce. Tam drzewa nadal rosną.

Niech Pan również właściwie zrozumie przesłanie zawarte w wierszyku:
„Trzy razy pomyśl, potem zrób.
A wyda czyn owoce.
Nie będzie tylko próbą prób.
Trzy razy pomyśl, potem zrób”.

Reasumując, Na miły Bóg, niech Pan nie podpisuje decyzji o wycięciu drzew.

Z poważaniem
Jan Gryniewicki, miłośnik przyrody.

Do wiadomości:
1. Przewodnicząca Rady Gminy Narew z prośbą o zajęcie stanowiska Rady w formie uchwały.
2. Starostwo Powiatowe w Hajnówce z prośbą o zajęcie stanowiska i doradztwo.
3. Nadleśnictwo Browsk z prośbą o zajęcie stanowiska.

 

 

https://dzikapolska.org/pogotowie-dla-drzew/

